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Stoprocentní docházku měli: 

V lednu bylo 7 oddílových podniků, na kterých 

jsme ujeli: 

Modrá 

Žlutá 

Červená 

53 

45 

43 

 Loďák Ambulák  

Vítek 3,52 4,12  

Kevin 3,19 5,01  

Lískáč 5,98 3,94  

Jiskráč 3,83 3,48  

Anika 3,06 3,69  

Kája 3,76 3,72  

Vašek 5,97 4,88  

Kanička 3,97 3,59  

Kubys 7,18 3,48  

Šikula 3,29 2,56  

Lumík – –  

Smajlík 3,82 2,99  

Maru 3,16 2,48  

Plavec 2,96 3,89  

Matěj 5,64 4,74  

Zubr 6,89 6,01  

Tarzan 3,9 5,09  

Bambule 3,69 4,26  

Mikuláš 5,08 10,94  



 

 

 

 

 

Škoťák Zkracovačka Rybařík Dračák Celkem Pořadí  

3,1 5,47 13,28 5,3 34,79 13  

3,25 3,54 8,6 3,85 27,44 5  

4,68 8,7 9,23 4,3 36,83 15  

4,09 7,66 8,45 3,46 30,97 11  

6,16 3,76 6,75 7,31 30,73 9  

4,51 5,3 8,76 4,19 30,24 8  

5,34 7,9 14,44 6,09 44,62 16  

3,56 3,14 16,9 2,85 34,01 12  

4,46 4,38 6,35 4,21 30,06 7  

4,5 4,98 6,3 5,41 27,04 4  

– – – – – 19  

2,68 3,38 7,59 3,99 24,45 2  

2,75 8,9 4,06 3,61 24,96 3  

3,07 2,6 6,27 2,71 21,5 1  

4,31 3,81 6,99 3,47 28,96 6  

7,78 6,18 15,84 8,08 50,78 17  

5,31 6,67 8,77 5,75 35,49 14  

4,41 4,03 10,57 3,86 30,82 10  

15,61 11,02 23,72 6,33 72,7 18  



Rozjelo se nám plnění odborek! Jsme samozřejmě moc rádi. Odborka ale není jednoduchá věc. 

Pokud ji chcete získat, musíte fakt zabrat! Zatím jediná, kdo získala odborku, byla Elda minulý rok. Kdo ji bude 

následovat? 

Nezapomeňte ale také na zbytek stezky a jiné věci, co děláme v oddíle. Příští měsíc budeme vyhlašovat 

nejlepšího stezkaře čtvrtletí. Budou čokoládičky. Kdo to asi bude? Mohli by zabrat i kormidelníci a člunaři… 

Při plánování družinového programu zkuste zapojit ty úkoly ze stezky, které moc neděláme. A obecně 

dělejte na družinových akcích ideálně to, co neděláme s oddílem, nebo něco, co potřebujete zlepšit. 

Čtěte Kima! Máte tu všechen základ toho, co bude a co se děje. Pokud jste nebyli na výpravě, přečtěte si 

zápis, ať víte, o co jste přišli. Čtěte všechny tyhle zprávy a koukejte na příspěvky a odkazy. Děláme to pro vás 

a jsou to fakt zajímavé věci. 

O čem se píše v příspěvku v prosincovém čísle Kima jako o “jediném místě na světě”? To je soutěž, odpovědi 

posílejte Ještěrovi. 

Jakub Šedivý – Kajman, bývalý člen oddílu, měl v Jablonci nad Nisou pěkné povídání o jedné z jeho posled-

ních větších akcí. Kajman se v průběhu let stal špičkovým světovým extrémním kajakářem, dostal se ale také k 

lyžování a fotografování. V odkazu shlédněte jeho film z Norska. Pecka! 

Připomínáme, že v Kimu fungují popisky QR kódů jako hypertextový odkaz, takže v digitální podobě stačí 

kliknout na popisek a mělo by vás to přesměrovat na internet. 

 

 

Zkuste si vypěstovat vlastní “jídlo”! Bude mít pro vás najednou úplně jinou hodnotu. 

Každý si vyberte libovolnou plodinu, něco, co můžete vypěstovat a dá se to sníst, nebo jinak použít. Vysejte 

semínka, vysaďte sazenice. Každý dle svých možností. Klidně drobnost, klidně to rozjeďte ve velkém. 

Pěkně se o sadbu starejte a pravidelně si rostlinky foťte, jak rostou. Až budete mít úrodu, přineste na schůzku 

nebo výpravu a podělte se s ostatními! 

Kdybyste potřebovali poradit, Ještěr vám pomůže. Semínka se většinou vysévají už teď… Ta radost se s ostat-

ními o úrodu podělit! 

Kajmanův krátký film 

https://www.youtube.com/watch?v=vd2gPgLKk60


 

Sraz v 8.00 u bazénu na Štěpánce. Konec výpravy tamtéž v 17:00. S sebou buřta nebo něco na opečení, jinak 
běžnou výbavu na celodenní výpravu. 

 
Schůzka ke Dni zamyšlení. Sejdeme se v krojích a radostné skautské náladě! 

 
29. ročník tradičních lyžařských závodů. 

 
Vedou kormidelníci. Konec tajné činnosti, sami sobě v družinách… 

 

Najděte někoho příbuzného, kdo vlastní zemědělskou půdu a udělejte s ním anketu. Dělejte to zdvořile. Řek-
něte, že vás prostě to téma zajímá. Že vás zajímá, jak to chodí, že se o tom bavíte v oddíle. A on vám rád 
zodpoví. 
 

Položte mu tyto otázky: 

Fakta: 

Kde se pole nachází (obec a region)? 

Jakou má rozlohu? 

Jak daleko je půda od Vašeho bydliště? 

Kdo se stará o Vaše pole? Pronajímáte ho nebo na něm hospodaříte sám/sama? 

Omezuje nebo naopak zavazuje hospodáře, jak má s půdou zacházet? 
 

Současnost: 

Hlídáte nějak, zda hospodaření kvalitu půdy nezhoršuje, případně jak? 

Jak byste popsal/a kvalitní půdu? 
 

Minulost: 

Kolik generací půdu Vaše rodina vlastní nebo obhospodařuje? 

 

Budoucnost: 

Jaké s Vaším polem máte plány? 

Zodpovězené otázky pak představíte ostatním a pobavíme se o tom. 

 



 

 

Tato výprava byla bohužel bez Smajlíka z důvodu nemoci. Sraz na hlavním nádraží byl v 7:10 s doměním 
že vlak nám jede v 7:14, ale jel až ve 23. Jeli jsme s piškotama. Měli jsme dojet do České Lípy hlavní nádraží, 
ale z důvodu nedávání pozor ( kluci hráli Brawl Stars ) jsme ji přejeli a museli jsme vystoupit až v Novém Boru. 
Díky Kaničkově dobré improvizaci naplánoval z brusu novou výpravu ( alespoň má Kanička naplánovanou 
další družinovou výpravu ) No nevadí vyšli jsme z nádraží a bylo tam rozcestí ušli jsme tak pět kroků a Kanič-
ka se ozval, že jdeme špatně. Naše první velká zastávka byla na Klíči. Po cestě jsme hráli různé hry. Hráli jsme 
Brtníka poté jsme měli šifru a před stoupáním na Klíč podání ruky, kterou vyhrál Lumík. Nahoře na Klíči jsme 
měli oběd. Kanička, aby nemusel sedět na zemi tak si sedl na batoh ale nějak mu nedošlo, že má v batohu 
kefírové mléko takže si ho rozsedl a měl to všude v batohu nejvíce to schytala rukavice. Lumík mezitím než si 
to Kanička uklidil nakreslil obrázek výhledu. Zavolali jsme Smajlíkovi a chvíli s ní pokecali. Naše další zastávka 
byla Jezírko. Po cestě nejspíš byli nějaké hry také Kanička hodil do kaluže kámen a vycáklo to na mě. No pote 
už jsme zamířili k Jezírku kde byla nějaká poměrně stará loď a Kanička, Kubys a Šikula se rozhodli že by se 
projedou a tak ji převrátili byli tam dokonce i vesla. Dali ji na vodu a na chvilku se projeli. Poté jsme pokračo-
vali dále v cestě. O kousek dál nám Kanička vymyslel takovou dráhu. V jedné časti se mělo skákat přes vodu 
a Šikula jelikož je šikovný tak to úplně nepřeskočil a měl trochu mokrou nohu ale necítil to. Lumík to ani 
nezkoušel přeskočit a mně to trvalo trochu déle a Kanička to samozřejmě přeskočil jako by tam nic nebylo. 
Naše další zastávka už byl vlastně cíl a to nádraží v Novém Boru. Po cestě byli ještě nějaké zastávky.Jako třeba 
házení šiškami kde jsme se zdrželi poměrně dlouho. A Kaničkovo oblíbené s papírkami. Já s Lumíkem jsme 
chtěli stihnou dřívější vlak ale Kanička chtěl jít ještě na Medvědí hůrku. Nakonec jsme si dali kámen nůžky a já 
vyhrála takže jsme šli tou o kousek kratší cestou ale jsme stihli ještě nějaké aktivity. Jako třeba zě jsem vázala 
Kaničkovi nohu a nebo přines největší kámen což jsem prohrála a musela dělat 49 dřepů. No a poté už moc 
zastávek nebylo jenom musel Lumík oběhnout sloup ale jinak už to bylo rovnou na nádraží. Vlak nám jel 
v 16:01 a kolem 17:16 jsme dorazili na nádraží a jeli domu. 

 

Naše sobotní výprava začínala v 7:30 na autobusovém nádraží u Bondy. Tam jsme dostali první otázku, 
za které jsme celý den dostávali body. V 7:40 jsme nasedli do autobusu směr Brodce. Po výstupu jsme se 
vydali po silnici směrem na Horky nad Jizerou, a poté po turistické červené podél Jizery. V tom nám nečekaně 
cestu zatarasila zaplavená louka, takže jsme museli vylézt nahoru do kopce na cyklostezku. Po chvíli jsme 
mimo cesty slezli z kopce zpátky k Jizeře, přímo k jezu. Dále jsme pokračovali podél Jizery po zpola zaplave-
né, ale hezké cestě. Ta netrvala dlouho, brzy jsme došli na silnici v Dražicích. Po ní jsme se dali směrem 
k dálnici, kterou jsme vzápětí podešli. Pokračovali jsme po přímých cestách skrz les, kde jsme jsme poslou-
chali zajímavý výklad o minulosti křesťanství, který nám zprostředkovali Kevin a Lískáč. Po nějaké době jsme 
došli skoro k Luštěnicím, k rozbořeným domům poblíž Zelené, kde jsme chtěli hrát airsoft. Uvařili jsme si 
oběd a chvíli odpočívali. 

Potom konečně následoval celou dobu očekávaný aitsoft. Dostali jsme bezpečnostní instrukce od Lískáče, 
který obstaral zbraně. Mělo se hrát se hrát podle systému 2x každý s každým, ale nakonec se ale kvůli času 
hrálo jen jednou, a ani ne každý s každým. Každopádně se na to dobře vzpomíná. 

Když jsme skončili, tak jsme pořídili pár fotek a sbalili jsme se k odchodu. Následovala jen cesta do Luštěnic 
a jízda vlakem do Mladé Boleslavi. 

Všichni si výpravu užili, jen tak na to nezapomeneme a snad by nikdo neměl nic proti tomu si to někdy zopa-
kovat. 

Cestou jsme viděli aleje nově vysazených stromů a mezi nimi dřevěné tyče do T pro dravce. V lese byli vysa-
zené a oplocené obory s buky, smrky a borovicemi. U rozblácených míst jsme viděli hodně stop divokých 
prasat, které jsme později v dálce viděli přebíhat. Taky jsme z dálky koukali na farmu, která si sama vyráběla 
elektřinu přes solární panely na střeše a větrník. – Popis z výpravy od Aniky 

 



V 7:10 byl sraz před hl. Nádražím. Vlak nám jel v 7:23 jeli jsme do Všetat kde jsme čekali na vlak do Litoměřic. 
Odsud jsme šli do Terezína ale cestou nás překvapila vysoká hladina Labe tudíž jsme šli jinudy než bylo 
původně naplánováno. V Terezíně jsme se podívali na židovský hřbitov, zašli do večerky a čekali jsme na bus. 
První nám ujel před očima takže jsme tam čekali hodinu  na další. Druhý už jsme stihli a jeli zpátky do Litomě-
řic tam jsme se na obědvali a zahráli si na schovávanou. Poté už jsme šli na nádraží a v 15:11 vyrážíme zpět 
do Bolky. :-)  

 

Družinovou schůzku měly na starost Maru a Smajlík, aby si vyzkoušely jaký to je. Na začátku schůzky jsme 
luštili šifry o expedici do Peru. Potom jsme šli překážkovou dráhu s hendikepem. Kubys byl hluchý, Kanička 
němý a Šikula slepý a společně se museli držet za ruce a projít určenou dráhu. Procvičili si tím spolupráci což 
je bod 24 ve Stezce. Dál jsme měli hrát běhací hru Nenech se chytit, ale to nás po chvíli nějak přestalo bavit 
a tak jsme šli hrát Jungle Speed. To nejvíc bavilo Maru a Kaničku. A ostatní se no...postupně přidali k  Modrý, 
která tam provozovala nějaký bojový umění. Bohužel jsme na schůzce nedodělali tajnou činnost, protože 
jediný Lumík, který zrovna chyběl má doma pletivo, který potřebujem na náš hmyzí hotel. Ale jinak se schůz-
ka vydařila.  

 

Na začátku schůzky jsme šli hrát rychlou hru s tenisákem. Potom jsme šli na loděnici dělat  upcycling Naše 
družina dělala skleničku Z láhve od vína. Po Dost dlouhém času obřezávaní láhve nám to bohužel prasklo 
mezitím co jedna polovina dělala tuto skleničku druhá polovina dělala ptačí krmítko na tajnou činnost.  

 

Družinovou schůzku začínáme o něco dříve ještě než dorazí Ještěr a Fretka. Začínáme hned několika šiframi 
od Bambule, které jsou rozmístěny všude po klubovně a díky kterým nám osvěžila zakladatele skautingu. 
Dále nám Bambule představuje své sami sobě o záchranářích. Některé z nás si ještě odvolá stranou Ještěr 
s Fretkou, někteří uzlovali a jiní si brali zadání na odborky. Já mezitím učím Mikiho uzlovat, aby to také zvládl. 
Následně ještě řešíme věci kolem upcyclingu a tajné činnosti. Pak už jen hrajeme hru s balónkem, který se 
snažíme udržet nad zemí. Pak už jen poklidíme klubovnu a rozloučíme se.  

 

 

 

 

 

Fotky – DV Modrá Fotky – DV Červená 

https://photos.app.goo.gl/NHbmGDdcCGkXPJiP6
https://photos.app.goo.gl/UFhoZ8THPoRRZ9E87


 

Novoroční schůzka letos neproběhla vůbec tradičně. Místo tomboly a, čaje, zpívání a vyměňování nechtěných 
výher jsme se soustředili na celoroční téma přírody. Na schůzku jsme pozvali všechny mladoboleslavské 
skauty a jejich rodiny s tím, že proběhne Novoroční SWAP oblečení a sportovního vybavení. 

Schůzku zahájil Fretka pár slovy ke starému roku a přáním do toho nového. A pak jsme šli na to. Na SWAP 
z bezmála dvouset pozvaných skautů nikdo kromě lidí z bobřího oddílu nepřišel, takže to nebylo úplněvončo. 
Nezalekli jsme se ale malé účasti a dali jsme se do SWAPování. Téměř každý si něco staronového odnesl 
a tak i přes malou účast vyšlo z této akce něco dobrého. Věřím, že se tenhle podnik chytne a za rok přijde 
více lidí. 

Po SWAPu dostala každá družina za úkol vybrat si jeden produkt o kterém si najdou informace spojené s jeho 
životním cyklem. A tak jsme si na konci schůzky mohli poslechnout jak výroba džínů zatěžuje životní prostře-
dí, že by bylo fajn kdyby se prodávaly boty po jedné a né v páru, nebo jakými způsoby se můžou recyklovat 
staré pneumatiky.

 

Dnešní schůzku jsme si víc povídali, než hráli. Společně jsme si zrekapitulovali některé akce v uplynulém 
půlroce a co bychom si z nich měli odnést. Dohodli jsme se na pravidlech, co chceme v novém roce dodržo-
vat a vše sepsali na velký papír. Dbát na povinnosti, číst Kima, zlepšit úklid, zdravení atd. Povídali jsme si 
o různých tématech, která v poslední době řešíme, např. plýtvání oblečením, odpady, nadbytečné obaly, 
znečišťování vody chemickými přípravky z domácností a spousty dalšího.  

Hlavní program schůzky byl poměrně jednoduchý - stihnout oduzlovat vše do letošního Mistra uzlování. 
Na začátku schůzky si ještě opakujeme pravidla našeho chování, které jsme rozepsali minule, Ještěr s Fretkou 
ještě něco připsali - buďme dobří a opravdu je dodržujme! 

Je také zopakována výzva na upcycling. Říkáme si vše důležité k běžkařské výpravě na faru do Příchovic. 

A pak už jen Mistr uzlování 2024 - letos to vzhledem k programu musíme vše stihnout pouze v jedné schůz-
ce, takže vypouštíme uzlování poslepu a družinové štafety. Uzlujeme na 3 stanovištích 6 základních uzlů - 
loďák, ambulák, škoťák, rybařík, zkracovačka a dračák. Každý má pouze 2 pokusy. Většina vás uzluje pěkně - 
tyto uzle je třeba znát a umět vždy uvázat. Ne vždy je tedy rychlé oduzlování prakticky použitelné (např. u 
škoťáku) - bude dobré, když budete znát i praktické užití uzlů a jejich “praktické” vázání a naučíte se i další 
uzly, např. uzel přátelství, uzel dobrého skutku, kterým můžete nahradit ztracený turbánek, dřevařskou smyč-
ku, …  

Vítězem letošního Mistra uzlování se stal Plavec, před Smajlíkem a Maru. Gratulujeme! Kompletní výsledky 
na jiném místě KIMa. 

Úkol do konce února - ukažte Fretkovi kdykoliv během oddílových akcí uvázaný uzel přátelství, dobráček 
(uzel dobrého skutku), dřevařskou smyčku a jeden další libovolný uzel. Vše za body. 

 

 

 



Sešli jsme se v pátek na nádraží v 18:30. Vlak nám jel v 18:45 a jeli jsme do Tanvaldu. Z Tanvaldu se musí jít 
do kopce pár kilometrů tmou až k faře v Příchovicích. Ve faře jsme se ubytovali, běžky jsme si dali do lyžárny 
a kněz Jirka nás uvítal spolu s týmáky a animátory. Řekl nám pár věcí a šli jsme spát okolo 11. Ráno jsme 
vstávali v sedm, šli jsme na rozcvičku v podobě oběhnutí kostela bos a dali jsme si chleba s marmeládou 
a falešným máslem. Umyli jsme hrnečky a vyrazili jsme na běžky. Cestou jsme potkali naši učitelku na češtinu 
a k obědu jsme měli sekanou s chlebem a mrkví. Na sekanou sice ráno nikdo neměl chuť, ale teď se hodila. 
Ujeli jsme 30 kolimetrů a vrátili jsme se ve tři. Fretka nám řekl že nám něco řekne v 15:30 ale pak jsme 
na něho s Ještěrem asi dvě hodiny čekali, než přijdou z hospody, což ale nikomu nevadilo, protože všichni 
odpočívali po vydřených kilácích. Dali jsme si večeři a hráli jsme různé hry a povídali si čeho si vážíme. Taky 
jsme s animátory hráli pinkponk. V něděli jsme vstávali v 8, šli jsme na rozcvičku a po snídani jsme uklízeli 
faru. Od 10 do 11 byla mše na které jsem zvonil při příchodu kněze. K obědu byla vynikající pizza od dream 
kuchaře Matouše. Vítek snědl asi 14 kousků a já s Kubisem asi 8. Odpoledne jsme se šli projít na vyhlídku 
a cestou jsme bojovali o čest, kdo koho shodí do sněhu. Pak už jsme jen šli na vlak a jeli jsme do MB. V 17:15 
je rozchod.  

Schůzka začala v celkem malém počtu lidí, jelikož dost lidí chybělo. Tuto schůzku měl na starosti převážně 
Rob. Byla to spíše taková hrací schůzka. Začali jsme tím, že jsme se rozdělili do dvou týmu a šli se ven hrát 
polaři. Když se všichni přesunuli zpět na klubovnu, tak každá družina dostala několik špejlí. Spolu s věcmi 
z osobní výbavy měli za úkol postavit co nejpevnější a nejtěžší most za 20 minut. Když všechny družiny dosta-
věly, tak profesionální porota zhodnotila několik kritérií a hlavně nosnost. Nejpevnější most, ačkoliv to tak 
z počátku nevypadalo, měla červená a nejhezčí zase modrá. Po propuštění všech dělníků jsme si šli dát menší 
kvíz. Následně jsme si ho vyhodnotili. Schůzku jsme skončili pokřikem.  

 

 

 
 
 

 

Fotky – Běžkařská výprava 

https://photos.app.goo.gl/dfeFHAPLNFV9Y4Sb6


 

Nejhorší je, že žijeme ve zkaženém mravním prostředí. Morálně jsme onemocněli, protože jsme si zvykli něco 
jiného říkat a něco jiného si myslet. Naučili jsme se v nic nevěřit, nevšímat si jeden druhého, starat se jen 
o sebe. Pojmy jako láska, přátelství, soucit, pokora či odpuštění ztratily svou hloubku a rozměr… Dosavadní 
režim – vyzbrojen svou pyšnou a nesnášenlivou ideologií – ponížil člověka na výrobní sílu a přírodu na výrob-
ní nástroj. Zaútočil tím na samu jejich podstatu i na jejich vzájemný vztah. Z nadaných a svéprávných lidí, 
důmyslně hospodařících ve své zemi, udělal šroubky jakéhosi velkého, rachotícího a páchnoucího stroje, 
o němž nikdo neví, jaký má vlastně smysl.  

 

Václav Havel – Projev k občanům na Nový rok (1990) 

 

 

 

 

   

Silně dráždivá a zdraví nebezpečná směs různých látek znečišťu-
jících ovzduší; často ve velkých městech a průmyslových oblas-
tech  
 
Zbytky obtížně rozložitelných látek v půdě, tělech organismů, v 
potravinách a krmivech v důsledku použití pesticidů nebo prů-
myslových hnojiv  
 
 
Opětovné zhodnocení odpadů, kterým je omezována spotřeba 

surovin a snižováno zatížení životního prostředí  

 

Smog 
 
 
 
Rezidua 
 
 
 
 
Recyklace  

„Je to světový nález“. Čeští archeologové v Guatemale 

odkryli jedno z nejstarších mayských měst 

Radiožurnál 

https://radiozurnal.rozhlas.cz/je-svetovy-nalez-cesti-archeologove-v-guatemale-odkryli-jedno-z-nejstarsich-9150058
https://radiozurnal.rozhlas.cz/je-svetovy-nalez-cesti-archeologove-v-guatemale-odkryli-jedno-z-nejstarsich-9150058
https://radiozurnal.rozhlas.cz/je-svetovy-nalez-cesti-archeologove-v-guatemale-odkryli-jedno-z-nejstarsich-9150058


Kněz, teolog, přírodovědec a hudebník Václav Prokop Diviš 
(Václav Divíšek) se narodil roku 1698 v Helvíkovicích u Žam-
berka. Studoval jezuitské latinské gymnázium ve Znojmě 
a vstoupil do premonstrátského řádu v klášteře Louka. 
Stal se doktorem teologie v Salzburku a doktorem filozofie 
v Olomouci. Roku 1736 se stal farářem v Příměticích 
u Znojma, kde se věnoval experimentům se statickou 
elektřinou.  

Zhotovil přístroj zvaný elektrum, který pomocí tření vyráběl 
elektřinu. Zjistil, že blesky jsou elektrické povahy a jde vlastně 
o tytéž jevy, které pozoroval při svých pokusech. V roce 1750 
své pokusy demonstroval na císařském dvoře Marii Terezii 
a Františku Štěpánu Lotrinskému. Dopisoval si s fyziky a učen-
ci ve světě (např. s Leonhardem Eulerem). Kvůli smrti Georga 
Wilhelma Richmanna roku 1753 v Petrohradě při pokusech 
s blesky byly vědeckou veřejností tyto pokusy pozastaveny. 
Diviš nato sepsal krátké latinské pojednání o svádění elektric-
kých výbojů z mračen do země, kterému však kvůli rétoric-
kým nedostatkům a neznalosti jazyka současné vědy nebyla 
věnována patřičná pozornost. 

Na faře v Příměticích se rozhodl realizovat svůj záměr 
a postavil meteorologický stroj, který měl trvale vyrovnávat 
napětí mezi nebem a zemí, a tak odvracet samotný vznik výboje. Tuto soustavu 400 kovových hrotů 
spojených s uzemněním vztyčil 15. června 1754, tedy šest let před sestrojením bleskosvodu americkým věd-
cem a státníkem Benjaminem Franklinem ve Filadelfii. I když nešlo o bleskosvod v dnešním slova smyslu, 
samozřejmě jako bleskosvod fungoval. Franklinův bleskosvod sestrojený na základě jednodušší a správnější 
představy, že pouze svádí blesky na neškodné místo a nemůže zabránit vzniku výbojů, se však rychle rozšířil 
po světě. 

V roce 1759 postihlo celou střední Evropu nebývalé sucho. Vesničané v Příměticích se domnívali, že příčinou 
je Divišův bleskosvod a tak v březnu roku 1760 vnikli do farní zahrady a bleskosvod zničili. Nicméně o rok 
později ho na žádost sedláků v Příměticích postavili znovu. 

I přesto, že ve světě je za vynálezce bleskosvodu považován spíše Benjamin Franklin, můžeme minimálně 
v Evropě za jeho vynález obdivovat Prokopa Diviše. I bez tohoto prvenství jde však o vědce světového význa-
mu, který by možná dosáhl větších výsledků, nebýt omezených možností a své přehnané fantastičnosti. 

Diviš zkoumal statickou elektřinu i pro léčebné účely, o čemž sepsal mnohá pojednání, z nichž vyšla jen 
některá a ještě mimo Rakousko, kde neprošla cenzurou. Také sestrojil vlastní unikátní strunný hudební 
nástroj, který byl napojen na elektrickou energii leydenských láhví (kondenzátor jako zásobník elektrického 
náboje). Elektřina měla čistit zvuk strun. 

Prokop Diviš zemřel roku 1765 ve Znojmě. 

 

Dějiny přírodních věd v českých zemích 

Prokop Diviš 

http://www.odbornecasopisy.cz/res/pdf/40488.pdf
http://www.odbornecasopisy.cz/res/pdf/40488.pdf


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fretka vám povídal na faře: 

Expedice Peru 1970 
ČT 

Už se taky nemůžete dočkat jara a ode-
mykání? Tak takhle to vypadalo přesně 

před 20 lety: 

Fotky – Odemykání 
Jizery a Kamenice 2004 

Jak to na faře celé začalo: 

Mgr. Miroslav Šimáček 
Paměť národa 

Stránka pamětníka 

Mgr. Miroslav Šimáček 
Paměť národa 
Životní osud 

mailto:1v0jt4@skaut.cz
mailto:jester01@skaut.cz
https://www.ceskatelevize.cz/program/program/1033284866-27.04.2008-21:45-2-huascaran-1970.html
https://www.ceskatelevize.cz/program/program/1033284866-27.04.2008-21:45-2-huascaran-1970.html
https://photos.app.goo.gl/dqN6M6ryeUsUw8R16
https://photos.app.goo.gl/dqN6M6ryeUsUw8R16
https://www.pametnaroda.cz/cs/simacek-miroslav-1951
https://www.pametnaroda.cz/cs/simacek-miroslav-1951
https://www.pametnaroda.cz/cs/simacek-miroslav-20150429-0
https://www.pametnaroda.cz/cs/simacek-miroslav-20150429-0

